

# MOBILISING FOR EU TECHNOLOGICAL SOVEREIGNTY

## THE TIME HAS COME



*Brussels, 24<sup>th</sup> September 2025*

**FR**

**The European Union stands at a political and strategic crossroads.** Our path will define our future for generations to come. Lacking a credible and visionary leadership, the EU has become less relevant internationally and more contested at home. Our weakness has encouraged the United States and other countries to treat us with increasing contempt. If we want to revert our decline and avoid falling into irrelevance we need to act, and we need to act now.

### **We all need to help**

At this time of peril, we believe that **EU Staff, representatives, and trade unions must rise to the occasion**. As public servants we must all help defend Europe and the European project. **TAO** will lend a hand in this fight defending the legitimate interests of staff, identifying shortcomings in our institutions, and help defining solutions.

### **One strategic emergency**

**TAO** wants to sound the alarm at our **utter dependence on US software** that does not protect our data and that can be switched off at any moment. The EU's internal IT policy of complete reliance on US' software is irresponsible and probably illegal. On March 2025 **TAO pioneered this issue** [HOW TO SAVE MONEY AND PROTECT THE EU'S SOVEREIGNTY AND IT INFRASTRUCTURE - TAO - The Independents](#) and will continue to lead.

It is **irresponsible** because if US President Trump decides out of the blue to revoke our licenses to use US software such as Microsoft Windows, Office, Oracle databases, or Amazon cloud storage, the **European public administrations, essential services, and private businesses would cease to function overnight**. This

is not acceptable.

It is a Damocles Sword which comes at an economic cost for Europe. A recent report by the consultancy Asteres has quantified the annual cost of our digital dependency from the US at **EUR 264 billion per year**. Contributing **USD 323 billion** in added value **to the US economy, instead of ours**.

The stakes have never been higher. We must end our debilitating dependence on American tech groups and shield ourselves in this new tech-fuelled geopolitical landscape. **Our leaders must step up, defend EU sovereignty and put European money to work for Europe**. Time is of the essence.

On behalf of all the staff, **TAO** will continue following up very closely on this issue of general interest.

Your **TAO** team



---

# MOBILISATION POUR LA SOUVERAINETÉ TECHNOLOGIQUE DE L'UE

## LE MOMENT EST VENU



**L'Union européenne se trouve à un carrefour politique et stratégique.** Notre voie définira notre avenir pour les générations à venir. Faute d'un leadership crédible et visionnaire, l'UE a perdu de sa pertinence sur la scène internationale et est plus que jamais contestée sur son propre territoire. Notre faiblesse a incité les États-Unis et d'autres pays à nous traiter avec un mépris croissant. Si nous voulons enrayer notre déclin et éviter de sombrer dans l'insignifiance, nous devons agir et nous devons agir maintenant.

### **Nous devons tous contribuer.**

En cette période périlleuse, nous pensons que le **personnel, les représentants et les syndicats de l'UE doivent se montrer à la hauteur.** En tant que fonctionnaires, nous devons tous contribuer à défendre l'Europe et le projet européen.

**TAO** apportera son soutien dans ce combat en défendant les intérêts légitimes du personnel, en identifiant les lacunes de nos institutions et en contribuant à la définition de solutions.

### **Une urgence stratégique**

**TAO** souhaite tirer la sonnette d'alarme quant à notre dépendance totale aux logiciels américains, qui ne protègent pas nos données et peuvent être désactivés à tout moment. La politique informatique interne de l'UE, qui repose entièrement sur les logiciels américains, est irresponsable et probablement illégale. En mars 2025, **TAO a été le pionnier** de ce sujet : [COMMENT ÉCONOMISER DE L'ARGENT ET PROTÉGER LA SOUVERAINETÉ ET L'INFRASTRUCTURE INFORMATIQUE DE L'UE - TAO - The Independents](#), et continuera

de jouer un rôle de premier plan.

C'est **irresponsable**, car si le président américain Trump décide soudainement de révoquer nos licences d'utilisation de logiciels américains, tels que Microsoft Windows, Office, les bases de données Oracle ou le stockage cloud d'Amazon, **les administrations publiques, les services essentiels et les entreprises privées européennes cesseraient de fonctionner du jour au lendemain**. C'est inacceptable.

C'est une véritable épée de Damoclès qui a un coût économique pour l'Europe. Un rapport récent du cabinet de conseil Asters a chiffré le coût annuel de notre dépendance numérique vis-à-vis des États-Unis à **264 milliards d'euros par an**, contribuant ainsi à hauteur de **323 milliards de dollars** à la valeur ajoutée de l'économie américaine, et non de la nôtre.

Les enjeux n'ont jamais été aussi importants. Nous devons mettre fin à notre dépendance débilitante envers les groupes technologiques américains et nous protéger dans ce nouveau paysage géopolitique axé sur les nouvelles technologies. **Nos dirigeants doivent prendre leurs responsabilités, défendre la souveraineté de l'UE et investir les fonds européens au profit de l'Europe**. Le temps presse.

Au nom de l'ensemble du personnel, **TAO** continuera de suivre de très près cette question d'intérêt général.

Votre équipe **TAO**



**Join TAO to reinforce the staff's action and to be informed on your rights!**

**TAO -The Independents**

European Commission

Rue Joseph II, 70 – 1049 Bruxelles

+32 2 296 25 89 // [rep-pers-tao@ec.europa.eu](mailto:rep-pers-tao@ec.europa.eu)



**TAO - The Independents**



You receive this email because you are an official or agent of the European Commission and therefore listed in its formal directory.

**TAO-The Independents** is an official EC staff association. [Here](#) to unsubscribe. [Here](#) to view our Policy statement.